
سه شنبه 20 خرداد 1404، 14  ذی الحجه 1446 ، 10 ژوئن 2025، شماره 4729 ، صفحه7

    

سیاسی

ســرویس سیاسی -  »محمدعلی وکیلی« فعال 
سیاسی و رســانه ای درباره دستاوردهای پروژه 
وفاق می گوید: حُُسن دولت پزشکیان این است 
که از ظرفیت قوا در راستای تعامل بهره می گیرد. 
البته ظرفیت های موجود در مقیاس با ناترازی های 

کنونی محدود است.
دولــت چهاردهم علاوه بــر مطالبات جدی در 
زمینه دگرگونی اوضاع معیشــتی مردم، با طیفی 
از انتظــارات و مطالبــات در حُوزه های مدنی و 
سیاسی مواجه اســت.از سوی دیگر، طی کمتر 
از یک سال گذشــته، فضای سیاسی و رسانه ای 
کشور تحت تاثیر این مطالبات و تحولات جدید، 
دگرگونی هــایی یافته که موضــوع گفت وگو با 
»محمدعلی وکیلی« نماینده پیشین مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی و مدیر مسئول روزنامه 

ابتکار بوده است.
متن کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید:

با ورود کشــور به فضای انتخاباتی در ســال 
۱۴۰۳ و ســپس رای آوردن مسعود پزشکیان، 
چه دگرگونی هایی در جو رسانه ای و ارتباطاتی 
کشور به وقوع پیوست؟ آیا فضای فعالیت های 
رسانه ای پویاتر شده یا تغییر چندانی در این فضا 

رخ نداده است؟
رسانه ها سال ها است به لحاظ اقتصادی در بدترین 
شرایط ممکن هســتند و به نظر می رسد که رها 
شده اند و انگار متولی خاصی وجود ندارد.حُُسن 
دولت آقای پزشکیان این است که فضای جامعه را 
از تنش و دوقطبی گذشته خارج کرد و الان جامعه 
در یک آرامش نســبی به سر می برد و سوژه های 
تنشی هم در کشور کاهش یافته است، البته برای 
خیلی از رسانه ها فضای تنش و برای کشور فضای 
آرامش بهتر است و الان با دورشدن فضای تنش، 
شاهد آرامش در کشور هستیم که تقریبا شرایط 

بی مانندی است.
آقای پزشــکیان پیش قراول وفاق و دولتش هم 
دولت وفاقیون است و می توان گفت که بسیاری 
از مخالفــان در دولتش ســهم دارند. به عبارتی، 
در این دولــت همه رنگ ها وجود دارد، بنابراین 
دلیلی بــرای دعوا و تنش وجود ندارد. هنر آقای 

پزشکیان در بالاترین سطح این است که توانست 
بــا جلب اعتماد در یک فضای اعتمادی کار  کند 
و البتــه جناح ها هم به بلوغی رسیدند که باید به 
دولت فرصت داد تا در پرتو وفاق، گره های اصلی 
کشور را باز کند.در میان جناح های مختلف، دلیل 
عدم ســهم خواهی اصلاح طلبــان و همراهی با 
روش های وفاقی و ابداعی پزشکیان این است که 
آنها می خواهند مساله اصلی کشور یعنی مشکلات 
معیشتی حُل شود وگر نه گروه های پیروز اجازه 
نمی دهنــد که طرف مخالف ســهمی در دولت 

جدید داشته باشد.
چشــم انداز فضای رسانه ای و ارتباطاتی را در 
دوره تصدی دولت چهاردهم چگونه می بینید؟

در شرایط کنونی فضای عمومی کشور همان طور 
که اشاره کردم فضای آرامش است و این موضوع 
برای رسانه هم خوب است و هم بد.این فضا برای 
رسانه ناظر به منافع ملی گوارا است اما برای رسانه 
ناظر به منافع خودش نه زیرا نانِ رسانه های ناظر به 
منافع خود در دعوا وتنش است و الان خوشبختانه 
دعوا و تنش نیســت بنابراین می توان گفت برای 
رسانه های معطوف به منافع ملی شرایط مطلوب 
است.فضای کشور، فضای امید است و همه مردم 
و رسانه ها نیم نگاهی به تحولات دارند چون قرار 
است در پس مساله مذاکرات، گشایشی رخ دهد 
و سختی هایی که بر جامعه و رسانه ها حُاکم هست 
به دلیل وجود نیم نگاه امید، همچنان قابل تحمل 

هست.
اشــکالی که در برجــام رخ داد این بود که برجام 
ماحُصل یــک کار بزرگ بود ولی در اتمســفر 
دوقطبی شکل گرفت و این دوقطبی باعث شد که 
عقبه برجام خالی شود. هنر پزشکیان این است که 
به دوقطبی دامن نمی زند و احُساس می کنم که اگر 

توافقی حُاصل شود توافقی پایداری خواهد بود
یــکی از وعده های مهم دولــت چهاردهم رفع 
فیلترینگ بوده و هست. نظر شما درباره این وعده 

و مسیری که تاکنون دولت پیموده چیست؟
چند روز پیش خواســتم ســرمقاله ای پیرامون 
دستاوردهای ۹ماهه دولت آقای پزشکیان بنویسم؛ 
فهرســتی از دستاوردهای برجسته  دولت را تهیه 

کــردم و در صدرش موضوع رفع فیلترینگ بود.
البته تدبیری که دولت درحُوزه اهل سنت به کار 
گرفــت و تهدیدها را با تدبیری به فرصت  تبدیل 
کرد هم از دستاوردهای بزرگ محسوب می شود 
اما وقتی به شــرایط عمومی کشور رسیدم، دیدم 
در قیاس با حُجم مشــکلات نــاشی از اوضاع 
معیشت، این دستاوردها قابل رقابت با مسائل و 
مصائبی که بر مردم گذشته نیست.در ایام نوروز 
خدمت آقای پزشکیان عرض کردم که من با سفر 
به برخی مناطق کشــور متوجه شدم وضع مردم 
در مقیاس دســتاوردها و شرایط کشور از لحاظ 
معیشت و شاخص امید بسیار نگران کننده است. 
بنابراین می توان گفت دســتاوردهایی که دیروز 
جز آرزوهای مــردم بودند امروز حُالتی فانتزی 
یافته اند. رفع فیلترینگ هــم در چنین وضعیتی 
اســت؛ همچنان که در گذشته رفع فیلترینگ به 
عنــوان بخشی از کیفیت زندگی و جزو مطالبات 
اصلی مــردم بود اما الان به مطالبه فانتزی تبدیل 

شده است.
در فضای کنونی و طی هفته های اخیر شــاهد 
برخی فراز و فرودهــا در مواضع مخالفان و 
منتقدان دولت بوده ایم مثلا در شــرایطی که 
گروهی مخالفت هایی جدی با برخی سیاست ها 
و نیز مسئولان سابق و لاحق اجرایی بروز داده 
و می دهند، در زمینه مذاکرات هسته ای دسته ای 
از مطبوعــات و چهره هــای سیاسی مواضع 
همســوتری اتخاذ کرده اند. چه دیدگاهی در 
مــورد این تحولات دارید؟ آیــا می توان این 
تحولات را در چارچــوب موفقیت گفتمان 

وفاق تفسیر کرد؟
مقاومت آقای پزشــکیان برابــر برخی مواضع 
مخالفان به ویژه لایحه پرمساله حُجاب و مقاومت 
برای به تصویب رســاندن لایحــه پالرمو بسیار 
ســتودنی است، اما اثرش در پر کردن سفره مردم 
هنوز بسیار نازل اســت چون حُوصله مردم از آن 
گذشــته که دیگر بتوانند صبر یک نسلی کنند تا 
نتیجه نسل بعدی، نتیجه گوارایی شود. مردم صبر 
نسلی کردند اما دستاورد نسل بعدی را ندیدند. به 
همیــن جهت، در نقطه ای که الان با هم صحبت 

می کنیم مردم در شرایط بی حُوصلگی هستند و هر 
آنچه را که مطالبه می کنند در لحظه است.

دولت چهاردهم و اعضای آن در برخی مواضع 
و مســائل با هجمه های رسانه ای و سیاسی از 
سوی رقبا مواجهند؛ چشم انداز پروژه وفاق را 

در عرصه رسانه چگونه می بینید؟
در فرصتی که فراهم شد خدمت آقای پزشکیان 
رسیدم و به ایشان گفتم اشکالی که بر شما می گیرند 
این است که دولت وفاق اهداف رای مردم را نادیده 
می گیرد از نظر من این اشکال وارد نیست. دولت 
وفــاق اگر ۱۸ رقیب انتخاباتی به عنوان ۱۸ وزیر 
انتخاب کند و به رفع تحریم و گشایش در سیاست 
خارجی منتهی شود دولت ماندگاری خواهد شد 
و آقای پزشــکیان هم قهرمان ملی خواهد بود اما 
اگر ۱۸ نفر مثل رئیس دولت اصلاحُات ۱۸ وزیر 
ایشان باشند ولی درِ حُکمرانی بر همین پاشنه ای 
کــه تا حُالا چرخیده، بچرخد این دولت محکوم 
به ورشکستگی است پس باید بدانیم مساله مردم 

چیست؟
مساله مردم ایران این است که کشورهای همسایه 
در پلتفرم توسعه افتادند و در توسعه از همدیگر 
ســبقت می گیرند. ما هم باید وارد پلتفرم توسعه 
شــویم. پلتفرم توسعه این است که با جهان وارد 
آشتی شویم و از طریق تعامل با جهان اهداف خود 

را دنبال کنیم.
کلید پیشرفت، رفع تحریم های ظالمانه است و رفع 
تنش در حُوزه سیاست خارجی هم در پرتو تعامل 
با جهان امکان پذیر است و بقیه حُرف های تکراری 
و شعاری است. این، تنها راه پیشرفت ما است و 
آقای پزشــکیان از این جهت موفق بوده چون راه 
رسیدن به رفع تحریم ها را اجماع داخلی می داند. 
راه رسیدن به رفع تحریم ایجاد یک همبستگی و 
همدلی داخلی است و این موفقیت از مسیر و معبر 
جلب اعتماد اتفاق می افتد.باید دانست اشکالی که 

در برجام رخ داد این بود که برجام ماحُصل یک کار 
بزرگ بود ولی در اتمسفر دوقطبی شکل گرفت 
و این دو قطبی باعث شــد که عقبه برجام خالی 
شود. برجام پتکی برای تشکیل دوقطبی شد. در 
حُالی که هنر پزشــکیان این است که به دوقطبی 
دامن نمی زند و احُســاس می کنم که اگر توافقی 
حُاصل شــود توافقی پایداری خواهد بود و این 
توافق، توافق دولت نیست بلکه توافق نظام است. 
در برجام توافق، توافق دولت روحُانی شد و برجام 
به جای اینکه برجام نظام جمهوری اسلامی شود، 
برجام دولت روحُانی شــد و به همین دلیل عقیم 
ماند.در صورت توافق، این توافق حُتما پشتوانه 
خواهد داشــت چون به لحاظ صورت بندی در 
ساحُت قدرت نظام دنبال می شود و به نظرم کار 
درستی اســت و به امیدآفرینی در جامعه کمک 

می کند.
به نظر شما واکنش دولت در مقابل صداهای 
مخالف و رقبا و در مجموع در فضای رسانه ای 

و ارتباطاتی کشور چگونه باشد؟
خوشبختانه صداهای رادیکال هر روز ضعیف تر 
می شــود و به رغم اینکــه صداهای رادیکال در 
ابتدای مجلــس دوازدهم صدای اکثریت بود اما 
ترکیب هیئت رئیسه اجلاسیه دوم مجلس نشان 
داد که این صداها هر روز ضعیف تر می شــود و 
فضای همدلی در سپهر سیاسی کشور وجود دارد 
و عقلای جبهه پایداری هم می فهمند که مخالفت 
و مقاومت آنها با دولت سهمی در بین مردم ندارد.

حُُســن دولت پزشکیان این است که بهانه را از 
همه گرفته و ظرفیت قوا را به جای تقابل به تعامل 
تبدیل کرده و از آنها بهره گرفته اســت. البته این 
ظرفیت ها در مقیاس این ناترازی محدود است 
و باید دید که راه جدید حُوزه سیاست خارجی 
منجر به گشــایش هایی از نظر اقتصادی خواهد 

شد یا خیر.

گفت وگویی با محمد علی وکیلی درباره فضای رسانه ای و سیاسی کشور؛گفت وگویی با محمد علی وکیلی درباره فضای رسانه ای و سیاسی کشور؛

پروژه وفاق، بی حوصلگی نسلی و 
مطالباتی که فانتزی شده است!

سرویس سیاسی -     رئیس اسبق سازمان انرژی 
اتمی با اشاره به اینکه پایبندی ایران به تعهداتش 
در آژانــس و عدم همراهی چیــن و روسیه با 
تروئیکای اروپایی عملا کارآیی مکانیسم ماشه را 
از بین برده است، گفت: نگران اسنپ بک نباشیم، 

اما کنسرسیوم حُاکمیت ما را به خطر می اندازد.
مسأله هسته ای و حُق مسلم ما در بهره مندی این 
دانش استراتژیک و سنگ اندازی نظام سلطه در 
مسیر استفاده صلح آمیز ما از این صنعت پرکاربرد 
سال هاست تیتر یک رسانه ها و موضوع نخست 
عرصه سیاســت در هر دو ســاحُت داخلی و 
بین المللی بوده اســت. موضــوعی که آنقدر 
پیرامون آن گفته شــده که طیف غالب مردم اگر 
نه صاحُب نظر، اشراف قابل توجهی نسبت به آن 
پیدا کرده اند و آنقدر در خواص و فواید ســخن 
رفته اســت که به نوعی برای همه مردم به یک 

مسأله جدی تبدیل شده است.
این روزها با توجه بــه اخباری که از مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا منتشر می شود، به ویژه 
ناظر به مطالبات زیاده خواهانه طرف آمریکایی 
در اصــرار بر توقف غنی ســازی که با واکنش 
رهبر انقلاب مواجه شــد و آن را »غلط زیادی« 
عنوان کردند، این موضوع بیش از پیش در کانون 
توجهات قرار گرفته است. به این مناسبت و کمی 
متفاوت از رویه رسانه ای این روزها که معمولا با 
تمرکز بر مذاکرات به موضوع هسته ای پرداخته 
می شــود، با لحاظ مباحُث فنی گفت وگویی با 
»فریدون عباسی« از دانشمندان و صاحُب نظران 
هســته ای کشورمان انجام شــده است؛ او که 
دانش آموخته دکترای فیزیک هســته ای است، 
سابقه ریاست بر سازمان انرژی اتمی در دولت 
دهم، ریاست کمیسیون انرژی مجلس و عضو 
شــورای مرکزی انجمن هســته ای ایران را در 
کارنامه دارد، از جمله افرادی اســت که از سوی 
شورای امنیت سازمان ملل متحد تحریم شده، و 
در سال ۱۳۸۹ همزمان با شهید مجید شهریاری 

مورد هدف ترور قرار گرفت.
آنچه در ادامه می خوانید مشروح این گفت وگو 

است:
رهبر انقلاب در سخنرانی اخیر خود در مراسم 
ســالگرد ارتحال حضرت امام خمینی )ره( 
صنعت هسته ای را یک »صنعت مادر« توصیف 
کردند، اگر ممکن اســت کمی در این مورد 

توضیح  بفرمائید؟
بخش کوچکی از دانش و فناوری هســته ای به 
موضوع رادیو اکتیویته ربط دارد، هر کشــوری 
بخواهد وارد این فناوری شــود باید در ســایر 
رشــته های فنی، مهندسی و علوم پایه پیشرفت 
کرده باشــد. در کشور ما هم به خصوص بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی که دانشگاه ها گرایشی تر 
شــدند و کار علمی را هم در حُوزه آموزش و 
هــم در حُوزه پژوهش به نحو عمیق تری انجام 
دادنــد، زمینه لازم را فراهم کردند که از همه این 
رشته ها همزمان استفاده شود و صنعت هسته ای 
شکل بگیرد؛ یعنی در تمام حُوزه های مکانیک، 
متالورژی، مهندسی شیمی، گرایش های مختلف 
برق، صنایع، مدیریت و همه این ها با هم رشــد 
پیدا کردند و حُاصل آن این شــده که موضوع 
پرتــوزایی بــه آن ها اضافه شــود و مهندسی 
هســته ای شکل بگیرد؛ مجموعه این ها یعنی ما 
در زمینه اندازه گیری تابش های هسته ای، انجام 
محاسبات هسته ای، محاســبات نوترونیک، 
طراحُی رآکتورهای هسته ای، تولید سوخت و 
غنی سازی به روش سانتریفیوژ تبحر پیدا کنیم و 
کشوری باشیم که چرخه سوخت را به طور کامل 
در کشــور اجرایی کنیم و رآکتور طراحُی کنیم. 
البته ما هنوز به تولید رآکتور قدرت نرسیده ایم، 
ولی آن هم مراحُل عادی خودش را طی می کند.

بــا توجه به اینکه ما در عملکرد هســته ای 
انحراف فنی نداشــتیم و گزارش های متعدد 
آژانس پایبندی ما را به الزامات حقوقی تأیید 
کرده  است و از طرفی خود آژانس و معاهده 
منع گسترش سلاح های هسته ای، حقوقی را 
برای کشورهای عضو به رسمیت شناخته که 
حتی غنی سازی ۶۰ درصد از جمله این حقوق 
مشروع است، چرا برخی کشورهای اروپایی 
در بهره مندی ما از دانش هسته ای سنگ اندازی 

می کنند؟
شروع کار کشور ما در زمینه هسته ای به تصویب 
قانــونی به نام »قانون ســازمان انرژی اتمی« در 
مجلس قبــل از انقلاب باز می گردد؛ افرادی که 
قبل از انقلاب این علم را به دست آورده و عرق 
ملی داشــتند و می خواســتند در زمینه تولید و 
استفاده از انرژی هسته ای کار کنند اول این قانون 
را نوشتند، یعنی برای کارشان راهبرد داشتند. در 
آن زمان کشــور پیمان منع گسترش سلاح های 

هســته ای )NPT( را امضاء کرد و تعهد داد آن 
را رعایت کند.

بعــد از پیروزی انقلاب علیرغــم اینکه ما این 
معاهده را امضاء کــرده و عضو آژانس بودیم، 
کشورهایی مثل آلمان و فرانسه که با ما قرارداد 
داشتند و بنا بوده برای ایران رآکتور قدرت بسازند 
و برق تولید کنند، به تعهداتشــان عمل نکردند 
و کار را ادامه ندادند. گویی یک کشــور با تغییر 
حُکومت نیازش به انرژی هم تغییر می کند! این ها 
قبل از انقلاب تعهــد داده بودند برای تولید ۱۰ 
هزار مگاوات برق در ایران سرمایه گذاری کنند، 
ایران بابت غنی ســازی به فرانسه پول داده بود، 
در معادن آفریقا شــریک شده بود و به صورت 
عادی قرارداد می بست و به تعهدات خودش هم 
عمــل می کرد، ولی وقتی ایران در نتیجه انقلاب 
اسلامی از زیر یوغ استکبار بیرون آمد کشور را 
در تنگنا گذاشتند که ما در مشقت بیافتیم، نه پول 
ما را بازگرداندند، نه موادی را که داشتیم، بنابراین 

کشور تصمیم گرفت خودش کار کند.
مبنای ما مصوبه چند سال قبل مجلس شورای 
اسلامی است که بر اساس آن باید به سمت تولید 
۲۰ هزار مگاوات برق هســته ای حُرکت کنیم؛ 
برای داشتن ۲۰ هزار مگاوات حُتما باید مواد و 
ســوخت را در داخل کشور تهیه کنیم. بر مبنای 
عملکردمان و اطلاعاتی که به آژانس داده بودیم 

هم تا آن مقطع درست عمل کردیم.
آژانس در برهه ای معتقد بوده که قبل از ســال 
۲۰۰۳ شک و تردیدی نسبت به فعالیت ما داشته 
اســت؛ این موارد را در سال ۲۰۱۱ یعنی حُوالی 
سالهای ۱۳۹۱ و ۱۳۹۲ بیان کرده است، بر مبنای 
آن طی مذاکــراتی که در ســال ۱۳۹۲ در دولت 
وقت انجام گرفت و بعد در سال ۱۳۹۴ که منجر 
به برجام شــد آن مسأله تمام شده بود و با ختم 
آن قطعنامه ۲۲۳۱ سازمان ملل متحد صادر شد، 
ولی متأســفانه نه سه کشور اروپایی به تعهدات 
خودشــان عمل کردنــد، و آمریکایی ها هم از 

برجام خارج شد.
حُالا دوباره بعد از ۱۰ ســال وقتی زمان برجام 
به انتها می رسد، از یکسری نارسایی ها در برجام 
استفاده می کنند و دوباره کشور را تهدید می کنند. 
حُتی آمریکایی ها که از برجام خارج شده اند دائم 
می گویند »اگر ایران پای میز مذاکره حُاضر نشود 
اتفاق بدی می افتد« برای آن ها این »اتفاق بد« شاید 

معنای خاصی داشته باشد، ولی کشور ما تا کنون 
مشــکلات زیادی را پشت سر گذاشته است و 
قطعا از این مقطع و مشکلاتی که برای ما ایجاد 
کرده اند نیــز با وحُدت ملی و درایت رهبری و 
همدلی بین قوای کشور عبور می کنیم و سربلند 

بیرون می آییم.
این روزها در پیشنهاداتی که در مذاکرات رد 
و بدل می شــود بحث »کنسرسیوم هسته ای« 
مطرح است؛ برخی نیز مدعی اند این پیشنهاد 
قبلا هم داده شــده است؛ شما این پیشنهاد را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا به نظر شما این 
طرح، شدنی اســت و فوایدی برای کشور 

دارد؟
مــا نیازیی به کنســرسیوم نداریم چون چرخه 
ســوخت را از مرحُله اکتشــاف، اســتخراج، 
فــرآوری، تبدیل کیــک زرد، UF۶ و تبدیل به 
ســوخت همه را در داخل کشــور داریم. اگر 
کشــورهایی که عضو آژانس هستند نیاز داشته 
باشــند که جمهوری اسلامی با آنها همکاری 
کند و به آن هــا دانش انتقال دهد یا ما خدمات 
تخصــصی به آن ها صادر کنیم، ما حُاضریم چه 
با کشورهای منطقه و چه با کشورهای دورتر در 
این زمینه همکاری کنیم و هیچ محدودیتی در این 
زمینــه تحت چارچوب مقررات آژانس وجود 
ندارد و ما توانمنــدی لازم را داریم؛ ولی اینکه 
با کشــورهای دیگر مشارکت کنیم و در جایی 
خارج از ایران غنی سازی انجام دهیم امر مطلوبی 

نیست و حُاکمیت ما را به خطر می اندازد.
در گزارش اخیر آژانس با اعمال نفوذ ســه 
کشور اروپایی ادعاهایی مطرح شده که برخی 
معتقدند می تواند زمینه ای برای عملیاتی شدن 
مکانیسم ماشه باشد، به نظر شما این احتمال 

چقدر واقعی است؟
این احُتمال بیشــتر یک نوع جوسازی است؛ 
اســنپ بک در واقع در سال ۱۳۹۸ اجرایی شده 

است. با نامه ای که این سه کشور به سازمان ملل 
نوشتند اسنپ بک را شــروع کردند ولی چون 
ارجاع پرونده به شورای امنیت برای آنها سودی 
نداشــت، این موضوع را یک مقدار به تعویق 
انداختند؛ دلیل عقب انداختن آن هم این بود که 
چون ایران به تعهداتش عمل کرده بود، نمی شد 
چین و روسیه در شــورای حُکام به درخواست 
این سه کشور رأی منفی بدهند، بعد در شورای 
امنیت با آنها همراهی کنند. چون این دو کشور 
صاحُب حُق وتو هستند و مطمئنا به دلیل رایی که 
در شورای حُکام به نفع ایران داده اند در شورای 
امنیت قطعنامه ضد ایرانی را وتو خواهند کرد و 
عملا اسنپ بک هیچ کاربردی نخواهد داشت؛ 
بــه این ترتیــب از پیگیری آن در ســال ۱۳۹۸ 
خودداری کردند. آن موضوع الان باز اســت و 

ما اصلا نباید نگران اسنپ بک باشیم.
ما باید انســجام داخلی داشته باشیم و مردم باید 
کمک کنند؛ اگر مردم به صحنه بیایند و خواست 
آنها با حُاکمیت همراه باشد، دشمنان هیچ کاری 
نمی توانند انجام دهند. می بینیم که در شــرایط 
فعلی دشمنان درجه یک کشور یعنی آمریکا و 
سه کشور اروپایی بیشتر روی افکار عمومی کار 
می کنند تا مشکلات معیشتی که ناشی از خباثت 
خودشان اســت را به توان هسته ای و موشکی 
و رفتــار ما در منطقه ربط دهند، در صورتی که 
مردم آگاهند و می دانند ما با غرب مشکل ماهیتی 
داریم و چون آنها انقلاب اسلامی را نمی پذیرند 

بهانه جویی می کنند.
اگر ما از فعالیت های هسته ای و موشکی و حُتی از 
حُمایت جبهه مقاومت دست برداریم، باز هم آنها 
بهانه دیگری برای دشمنی پیدا خواهند کرد؛ آنها 
تا زمانی که جمهوری اسلامی ایران از آرمان های 
خود دست بر ندارد، دشمنی خود را رها نخواهند 
کرد. بنابراین ما باید روی حُق هسته ای محکم 

بایستیم و اجازه دخالت به آنها ندهیم.

کنسرسیوم حاکمیت ما را به خطر می اندازد
عباسی رئیس اسبق سازمان انرژی اتمی:

سرویس سیاسی -      معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار لرستان گفت: رسانه های 
توانمند بعنوان پلی ارتبــاطی میان دولت، صنعت، اقتصاد و جامعه محلی، می توانند 
واقعیت ها را شفاف و با ادبیات تخصصی به مردم منتقل کنند تا زمینه هم افزایی و رفع 

ابهام در افکار عمومی تقویت شود.
سعید پورعلی در آیین اختتامیه یازدهمین جشنواره رسانه های لرستان، با اشاره به اینکه 
امروز کارکرد رســانه های محلی دیگر فقط بازتاب اخبار و تحولات روزمره نیست، 
افزود: رســانه ها بعنوان عاملان، توسعه واسطه های ایجاد همبستگی اجتماعی ابزار 

تصمیم سازی و رکن چهارم حُکمرانی، رسالتی فراتر از اطلاع رسانی رسمی یافته اند.
وی اظهار کرد: اگر توسعه شفافیت عدالت و قانونمداری را اهداف بنیادین مدیریت 
ارشــد استان بدانیم تحقق این اهداف بدون رســانه های پویا، منتقد، آگاهی بخش و 

مسئولیت پذیر نه ممکن خواهد بود و نه دوام خواهد داشت.
 معاون استاندار لرستان با تاکید بر برگزاری جشنواره ها و گردهمایی های رسانه ای گفت: 

رسانه محوری و مطبوعات محوری باید در ساختار اجرایی استان نهادینه شود.
پورعلی با اشاره به اینکه برگزاری جشنواره رسانه های استان می تواند در ارتقای جایگاه 
رســانه ای و توسعه اســتان نقش مهمی داشته باشد، افزود: این جشنواره در بازنمایی 
واقعیت های بوم محور و شناســایی توانمندی ها و شناخت چالش ها و توسعه فضای 

رسانه ای استان کمک خواهد داشت.
وی دومین رسالت مهم جشنواره و اصحاب رسانه را تقویت و تعامل روزافزون و واقعی 
میان مطبوعات و رسانه های استان با دستگاه های اجرایی و مراکز صنعتی و اقتصادی 
استان برشمرد و ادامه داد: پروژه های بزرگ صنعتی و برنامه های اقتصادی بدون حُضور 
رسانه های محلی به روایت رسمی محدود می مانند و افکار عمومی کمتر از ظرفیت های 

استان مطلع خواهند بود.
وی تصریح کرد: رسانه های توانمند بعنوان پلی ارتباطی میان دولت، صنعت، اقتصاد و 
جامعه محلی می توانند واقعیت ها را شفاف و با ادبیات تخصصی به مردم منتقل کنند تا 
نه تنها امکان مطالبه گری موثرتر فراهم شود؛ بلکه زمینه هم افزایی و رفع ابهام در افکار 

عمومی نیز تقویت شود.
معاون استاندار لرستان با تاکید بر اینکه ارج نهادن به تلاش های شبانه روزی و بی ادعای 
خبرنگاران باید محور تمامی برنامه های جشنواره و راهبرد رسانه ای استان باشد، بیان 
کرد: تقدیر از خبرنگاران بیش و پیش از هرچیز تقدیر از زهد و تحمل فشــار شــغلی 
حُضور در شرایط دشوار کار در بحران ها و عرضه اطلاعات دقیق حُتی در سایه ضعف 

امکانات است.
پورعلی این جشنواره را فرصتی ویژه برای برجسته سازی چنین نقش محوری و تقدیر 
از عزم حُرفه ای عوامل پشت پرده رسانه ای استان دانست و افزود: این تمجید به خودی 

خود بزرگترین انگیزه برای استمرار فعالیت و نوآوری و پویایی این قشر می آفریند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خاطرنشان کرد: نباید فراموش کرد نشاط 
و پویایی فضای رســانه ای لرســتان جز با انگیزه رقابت سالم، امید آفرینی و افزایش 
مسئولیت پذیری جمعی ممکن نیست این پویایی گاهی با رفع موانع بوروکراتیک، بعضاً 
با اصلاح مقررات، حُمایت شفاف از فعالیت رسانه ای قانونی و بعضاً با تأمین امنیت 

روانی و حُمایتی خبرنگاران محقق می شود. 
وی اضافه کرد: از منظر رقابت اثرگذار و ســازنده افزایش تعداد آثار کیفی مشــارکت 
روزنامه نگاران جوان نوآوری محتوایی و انعکاس بهتر واقعیت های اســتان باید ذیل 
رقابتی سالم و استاندارد باشد و حُذف رقابت های منفی و باندی توجه به اصول حُرفه ای 

و رعایت اخلاق رسانه ای پایه کار شکوفایی محتوا و تعالی رسانه ها است. 
وی قانونمندی در فعالیت رسانه ای اهمیت راهبردی دارد و ساماندهی فعالیت ها ذیل 
قوانین متقن مطبوعاتی باید هدف مشترک ما باشد. انتظار دستگاه های اجرایی استان 
این اســت که در کنار حُمایت اهتمام دو چندان به حُفظ استقلال حُرفه ای و رعایت 
حُدود قانونی و اخلاق حُرفه ای نیز وجود داشته باشد. رعایت حُق پاسخگویی پرهیز 
از انتشار اخبار بدون منبع و مقابله اصولی با شایعه و خبرسازی کاذب رمز موفقیت و 
اعتماد آفرینی بلند مدت مطبوعات محلی است نهادهای دولتی نیز باید با خوش رفتاری 
صراحُت شفافیت و به رسمیت شناختن نقش رسانه ها به فرصت آفرینی برای فعالیت 

شفاف و قانونمند بیندیشند.

پورعلی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری لرستان:

 رسانه های توانمند پلی ارتباطی میان 
دولت و جامعه محلی هستند 

ســرویس سیاسی -       رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 
گفت: دور ششم مذاکرات مهم است، چون اراده سیاسی طرفین و انعطاف های آنان و 
پیشنهادات کشورهای ثالث در به بن بست رسیدن یا خروج از بن بست ها تاثیر بسزایی 

دارد.
حُشمت الله فلاحُت پیشه گفت: آمریکا دنبال طرحُی جامع برای مهار ایران است و البته 

ورودی طرحُش مهار هسته ای است.
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم در تبیین برنامه میان مدت 
و بلندمدت آمریکایی ها در مذاکرات غیرمستقیم با ایران گفت: از صداهای چند پاره 
و اخباری که از ناحُیه آمریکایی ها درباره »تعلیق غنی ســازی« ایران در رسانه ها منتشر 
می شود، چنین برمی آید که آنان در قدم نخست »تعلیق مقطعی« و کوتاه مدت غنی سازی 
ایران را دنبال می کنند، به عبارت دیگر آنان مســئله غنی ســازی را به بخشی از قرارداد 
»نسیه«ای که در ذهن دارند تبدیل می کنند و درصدد خواهند بود تا با گرفتن امتیازات 

»نقدی« ایران را برای همیشه از داشتن حُق غنی سازی محروم کنند.
وی ادامــه داد: طراحُان و سیاســتمداران آمریکایی درصددنــد در دوره تعلیق بقیه 
خواسته های نامشــروع در حُوزه سیاست های منطقه ای و توقف برنامه های دفاعی، 
موشکی و پهپادی را به ایران دیکته کنند، به بیان روشن تر آنان در بلند مدت در پی آن 
هســتند تا حُقوق هسته ای ایران را مشروط و منوط به تغییر رفتار ایران در حُوزه های 
مختلفی نظامی و منطقه ای کنند و در نهایت حُقوق هسته ای ایران حُتی در قالب ان پی تی 

را از ایران سلب کنند.
نماینده مردم  اسلام آباد غرب در مجالس هفتم، هشــتم و دهم مجلس افزود: طرحُی 
که ترامپ روی میز گذاشــته آغازی بر پذیرش سلسله امتیازات سیری ناپذیری است 
که آمریکا به ایران دیکته خواهد کرد. اگر طرح آمریکایی ها تنها طرحُی باشــد که در 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا مطرح می شود، شک نکنید که مذاکرات به شکست 
ختم می شود. فلاحُت پیشه تاکید کرد: توافق زمانی معنا پیدا می کند که ایران بتواند از 
حُقوق هسته ای  خود طبق ان پی تی برخوردار باشد همانطور که سایر کشورها از این حُق 
برخوردارند و ایران نیز همانطور که اعلام کرده حُاضر است تحت نظارت های آژانس 

انرژی هسته ای به همکاری هایش با دنیا ادامه دهد.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلــس دهم در پیش بینی از آینده 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، گفت: به نظرم دور ششم مذاکرات هم بین ایران 
و آمریکا برگزار می شــود تا طرفین اراده خود را به طرف دیگری نشــان دهند و از 
خواسته های شان دفاع کنند. در این دور از مذاکرات اگر شرایط توافقی بینابینی حُاصل 
شود طبیعتا دور ششم مذاکرات آخرین دور مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا نخواهد 

بود در غیر این صورت شکست مذاکرات حُتمی و قطعی است.

تحلیل حشمت الله فلاحت پیشه 
 از رفتار آمریکایی ها با ایران


